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Aktuálně k opravám a investicím...

DOKONČENO: (od posledního vydání Niv-

nických novin 3/2018) 

 rekonstrukce mateřské školky
 oprava zábradlí na horním mostě
 přístupová komunikace na sportovní areál
 opravy místních komunikací
 upraven vstup do základní školy
 instalovány nové autobusové zastávky
 provedeno posouzení statiky kaple na 

Hůrce
 prodáno 16 pozemků z 28 v lokalitě Slu-

neční
 dokončena oprava lávky Nábřežní
 provedena oprava střechy na domku č.p. 

367 v majetku obce

Co chceme ještě zvládnout v tomto roce?

Oprava objektu naproti bývalého MNV 

(četníkárna) - objekt dostane nové okapy 
a trochu poléčíme fasádu, ať se na to dá dívat. 
Oprava hřbitovní zdi - započata demolice 
poškozených a popraskaných částí zdi, úpra-
va základů a stavba nové zdi. Vyzděno bude 
opět z  bílých cihel. Při opravě bude zbudo-
vána i zpevněná plocha pro ukládání hrobo-
vých desek.  
Parkovací místa na ul. Pořádí - dle záměru 
a plánu investic budou na podzim vybudová-
na parkovací místa v předzahrádkách RD od 
č.p. 23 po č.p. 28 v celkovém počtu 21 míst. 
Na parkovací místa bude použita dlažba 
umožňující zasakování dešťových vod.

Schválení územního plánu Nivnice 

a  Komplexních pozemkových úprav - to 
je vstupenka do dalších akcí jako přístavba 
Besedy a výstavba bydlení pro seniory. Pro-
dlužování schválení změny územního plánu 
ze strany úřadů je hlavní příčinou, proč stojí 
i  projednávání územního rozhodnutí a  sta-
vebního povolení, a  tím samozřejmě zahá-
jení staveb. 
Veřejné projednání ÚP proběhlo bez připo-
mínek a nyní je to jen na rychlosti předložení 
fi nální zprávy a schválení zastupitelstvem. 
Komplexní pozemkové úpravy jsou taky již 
jen v moci pozemkového úřadu a zákonných 
lhůt a fi nální schválení může OÚ již jen urgo-
vat.

ˇ̌

Můj pohled na Nivnici
žák ZŠ

V Nivnici na zelené louce
svítí slunce prudce. 
Taky se tam poblíž kopce
pase jedna velká ovce.
Když se ovce napásla,
tak údivem užasla.
Uviděla obec malebnou,
Nivnici tak nádhernou!!!
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Rozpracované projekty pro nové zastupitele:

Rozšíření kapacity mateřské školy

Dokončuje se projekt rozšíření kapacity školky a  výstavba denního 
centra pohybových aktivit. Víme, že školka již dnes kapacitně nedo-
stačuje. V říjnu vypisuje IROP výzvu na příjem žádostí na dotace právě 
na rekonstrukce za účelem navýšení kapacity. Chceme být mezi prv-
ními uchazeči o tuto dotaci. Ať už dotaci získáme nebo ne, myslím, 
že je nutné ihned po novém roce zahájit rekonstrukci, ať od nového 
školního roku pokryjeme potřeby občanů – maminek. Pokud dotace 
nedopadne, o výstavbě denního centra rozhodnou noví zastupitelé.   

Páteřní zemědělské cesty a další společná zařízení

To bude běh na dlouhou trať, ale chceme být připraveni. Proto již 
jednáme a připravujeme zadání projektu. Do konce roku by měly být 
schváleny komplexní pozemkové úpravy, a pak již budeme jen vyhlí-
žet tu správnou výzvu. Jak projekty, tak realizaci všech společných 
zařízení (tzn. i páteřní zemědělské komunikace) platí stát, tak chceme 
být připraveni. Realizace a vymístění zemědělské techniky z obce by-
chom jistě všichni uvítali.  

Dům služeb

Volné prostory objektu bývalého MNV bychom rádi přebudovali na 
komerční prostory, které budou nabídnuty podnikatelům zajišťujícím 
služby pro občany – pedikúra, fyzioterapie, masáže, kadeřnictví atd. 
Řešíme zde problémy s vytápěním, odpady, vodou i dispozicí s cílem 
nabídnout dlouhodobě prostory odpovídající potřebám. Vše kom-
plikuje vlhkost zdiva objektu i  střešní krytina na hranici životnosti. 
Schválení řešení a realizace bude již na novém zastupitelstvu.  

Skládkování bioodpadu – obec připravuje řešení skládkování pro 
občany dolního konce obce, změna územního plánu nám umožní vy-
užití plochy pod garážemi v části „Hliníky“, kde by bylo možné umís-
tění kontejnerů.   

Veřejný prostor Rajčovna -  připravena studie, v plánu je ukončení 
skládkování i parkování nákladních aut. Bude zachována plocha pro 
kolotoče, stavění máje i  posezení, případně pořádání farmářských 
trhů apod. Je počítáno i s vybudováním břehového chodníku a pro-
pojení až k lávce. 

Vážení spoluobčané,

gratuluji novým zastupitelům ke zvolení. Zapomeňme na předvoleb-
ní hašteření, přeji všem  tvůrčí volební období a dobrou spolupráci. 
Nám všem pak přeji krásný podzimní čas a nezapomínejte…  “s úsmě-
vem jde všechno líp  “.

Miroslav Vykydal 
starosta

studie „Rajčovna“studie „Rajčovna“
studie „Rajčovna“
studie „Rajčovna“

návrh studie řadových domů ul. Slunečnínávrh studie řadových domů ul. Sluneční
návrh studie řadových domů ul. Sluneční
návrh studie řadových domů ul. Sluneční

návrh studie řadových domů ul. Slunečnínávrh studie řadových domů ul. Sluneční



Předběžný přehled plánovaných sportovních a společenských akcí:
20.10. Drakiáda (u kaple Nejsvětější Trojice)
24.10. Desatero pro dospělé – přednáška (kinosál Orlovna)
28.10. Výstava ke 100. výročí vzniku republiky (SD Beseda)
28.10.  16:00  Pietní akt ke 100. výročí vzniku republiky

28.10. Dušičková pobožnost (kostel sv. Andělů strážných)
29.10.  Ustavující zasedání zastupitelstva (SD Beseda)
02.11. Světelný průvod na hřbitov

03.11.  Halloween párty (SD Beseda)
03.11.   14:30  Košt chleba (společenská místnost pod OÚ)
08.11. Čaj o páté (SD Beseda)
11.11. Svatohubertská mše svatá 

 (kostel sv. Andělů strážných)
18.11. Zase ti tupitelé – divadlo (SD Beseda)
24.11. Setkání seniorů (SD Beseda)

25.11. Vánoční prodejní výstava (SD Beseda)
30.11. Rozsvícení vánočního stromu

02.12 Mikulášská besídka (SD Beseda)
11.12. Vánoční jarmark ZŠ (SD Beseda)
13.12. Čaj o páté (SD Beseda)
16.12. Vánoční koncert Slovácké kapely R. Horňáčka  

 ( SD Beseda)
24.12. Vítání Ježíška u kaple Nejsvětější Trojice

26.12. Retrodiskotéka (SD Beseda)

Akce může být z organizačních 
nebo technických důvodů přesunuta popřípadě zrušena. 

Podrobnější informace o nich budou zveřejňovány 
na stránkách obce a v místním rozhlase!24.11. Setkání seniorů (SD Beseda) na stránkách obce a v místním rozhlase!
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Výsledky voleb do zastupitelstva obce NIVNICE 5. - 6. 10. 2018
Souhrnné informace:

Počet volených členů zastupitelstva: 15
Okrsky: 3
Voliči v seznamu: 2 719
Vydané obálky: 1 659
Volební účast:   61,02%
Odevzdané obálky: 1 659
Platné hlasy: 21 526

ČSSD  

12 309 hlasů - 57,18% - 9 mandátů 

Kandidáti Nivnice  
2 924 hlasů - 13,58% - 2 mandáty

KDU-ČSL 
3 171 hlasů - 14,73% - 2 mandáty 

ODS 
3 122 hlasů – 14,5% - 2 mandáty

ZVOLENÍ ČLENOVÉ ZASTUPITELSTVA:

pořadové 
číslo počet hlasů navrh. strana / pol. příslušnost

1 Ing. Vykydal Miroslav 1 384 ČSSD / BEZPP
2 Trtek Tomáš 1 050 ČSSD / BEZPP
3 Zámečník Josef 984 ČSSD / BEZPP
8 Hladišová Eva 923 ČSSD / BEZPP
4 Šmíd Pavel 870 ČSSD / BEZPP
5 Mgr. Zálešáková Petra 850 ČSSD / BEZPP
9 Ing. Kročová Věra 796 ČSSD / BEZPP
7 Ing. Vlastimil Velecký 775 ČSSD / BEZPP
6 Hladiš Vítězslav Bc. 679 ČSSD / ČSSD
1 Ing. Kománková Marie 536 SD-SN / BEZPP
2 Vlk Pavel DiS. 420 NK / BEZPP
3 Klimek Jakub 359 ODS / BEZPP
2 Mgr. Hrašák Kamil 343 ODS / BEZPP
7 Smítal Jakub Bc. 303 KDU-ČSL / KDU-ČSL
9 Sobotka Josef 289 KDU-ČSL / BEZPP

VÁNOČNÍ PRODEJNÍ VÝSTAVA
se uskuteční v neděli 25. listopadu 2018 ve Společenském domě Beseda Nivnice od 

11:00 do 16:00 hodin. Žádáme vystavovatele, kteří mají zájem o tuto akci a chtějí vy-

stavit, prodat své výrobky (výšivky, korálky, dekorace, perníčky, ozdoby a jiné), aby si 

zajistili místo na tel. č. 605 804 501 nebo beseda@ou.nivnice.cz 

Děkujeme!
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WESTERNOVÝ  DESETIBOJ

Dětská bajková neděle a MTB 50 – poděkování

Po pětileté pauze se na Nivnické 
riviéře obnovila tradice Wester-
nového desetiboje, který pořá-
dají manželé Velečtí za podpory 
W-clubu ČR a sponzorů.
Účastnili se nadšenci westernu, 
světově uznávaní vrhači nožů 
a  seker z  České republiky a  Slo-
venska, ale i rodáci z Nivnice.
Soutěžilo se v  hodu lasem na 
krávu, trefování bičem, vrhání 
nožem a  sekerou, hodu podko-
vou a kloboukem, střelbě z praku 
a dalších disciplínách.
Do zápolení se přihlásilo přibližně padesát zá-
vodníků. Soutěžilo se ve všech kategoriích, od 
tříleté berušky až po pětašedesátiletého zku-
šeného vrhače.
Soutěž se vydařila díky příznivému počasí, 
krásnému zázemí v areálu koupaliště a obě-
tavosti některých Nivničanů, kteří stáli na sta-
novištích a rozhodcovali. Tímto bychom jim 
chtěli moc poděkovat.
Po vyhlášení výsledků jsme zakončili soutěž 
zábavou a  tancem, za melodií westernové 
skupiny New Freegrass.

Velecká Renata

Ve dnech 3.6. a 10.6.2018 se na Nivnické riviéře opět po roce konaly 
závody horských kol, nejdříve Dětská bajková neděle a o týden poz-
ději MTB Nivnická 50.
Dětí se sešlo opravdu mnoho, fi nální číslo bylo 150 dětí, což před-
čilo naše očekávání. Závod byl uspořádán ve spolupráci s  místní 
mateřskou školou, kde paní učitelky přiložily obě ruce k dílu a  to 
velmi pomohlo. Po dojetí do cíle si děti užily skákací hrad a opekly 
si špekáček.

44444444444

-
d 
-

Renata

si špekáček.

10.6. v 10:30 rána z děla poslala na 50-ti a 25-ti kilometrovou tra-
su přes 200 účastníků MTB Nivnické 50. Nejrychlejším mužem byl 
v čase 2h 09min Karel Hartl ze Starbiku, mezi ženami vládla na dlou-
hé trase Lucie Skřivánková ze skvadry SupGirl.
Za krásného počasí se akce velmi podařila a závodníci mohli využít 
napuštěný bazén k ovlažení.
Velké poděkování patří obci Nivnice, v  čele s  panem starostou, 
všem pořadatelům v areálu závodu, ale i na trati. Děkujeme zdra-
votníkům, klukům hasičům, zvukařovi Jirkovi a všem, kteří jakkoliv 
pomohli a přiložili ruku k dílu.

Díky moc a v příštím roce snad znovu
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Členové této místní organizace se v závě-
ru měsíce června vydali na cestu do ter-
málních koupelú – Thermalpark Dunajská 
Streda. Pravda, byl to jen další z celé řady 
letošních zájezdů na Slovensko, i když těch 
aktivit máme v průběhu roku daleko více.
Byl nás plný autobus a  o dobrou náladu 
nebylo nouze. Termální park je v  samot-
ném srdci Žitného ostrova, je jedním z nej-
navštěvovanějších rekreačních míst na 
Slovensku. Považte, na ploše 18 hektarů 
je 10 interiérových i  exteriérových bazé-
nů s  minerálními vodami, termální vodou 
o  teplotě 24°C do 39°C. K  dispozici jsou 
různé chrliče vody, vodní děla, masážní le-
hadla a další atrakce. Užívali jsme si i v kryté 
rotundě, která má vnitřní i vnější část a lze 
tam vplout. Termální voda vyvěrá z hloub-
ky 1600 m a na povrchu dosahuje až 57°C.
Měli jsme krásné letní počasí. V  malém 
bufetu i  ve stáncích, které jsou součás-
tí areálu, jsme měli možnost ochutnat 
místní dobroty, bylo k dostání více druhů 
piva i zmrzliny.
A ptáte-li se na zdravotní efekt, tak tedy 
místní termální voda má velmi přízni-
vé účinky zejména na pohybové ústrojí 
člověka. No, a  protože má všechno svůj 
konec, jenom jitrnice dva, tak jsme se na 
zpáteční cestu domů vydali po 17:00 hodi-
ně. Na tomto místě si dovoluji poděkovat 
za všechny účastníky zájezdu panu řidiči, 
a  zejména vedení naší místní organizace, 
jejímu výboru v čele s p. Haluzou. Zaslou-
ží si poděkování nejen za tuto akci, ale za 
všechny aktivity a  obětavou práci, kterou 
pro členy organizace vyvíjejí.
A na závěr malé osobní vyznání: pro mne 
osobně je to milá společnost lidí, kteří tak 
jako já mají větší díl života za sebou, neztrácí 
životní optimismus, mají rádi pohyb, společ-
nost, a hlavně dělají něco, v rámci možností, 
pro své zdraví.

K. Šik

Členové SPCCH na ozdravném pobytu na Slovensku
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Poděkování nejen nivnickým hasičům
Bleskový zásah hasičů u prodejny potravin zachránil obchod. Opět se ukázalo, že jsou 

to hoši na správném místě a patří jim obrovský dík a uznání za jejich práci.

Požár nahlásil Jaroslav Hradecký, který šel zrovna kolem. Taky díky.

Tomancovi a Matrasovi
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Když babička olipy dělá,
bývá jich obvykle kopa celá,
však záhy po nich nezbyde ani stopy,
neb koncový konzument jednu za druhú klopí.

Néni ani nezbytné, aby nás pobídla
a už sa v hubě mělnijá těsto, mak a povidla.
Však kdo jest v konzumaci olip zatým eště panic,
nech pustí sa k dílu a nečeká na nic.

A olipy ještě jednou, tentokrát ve verších

Starostův komentář na FB – pro čte-

náře Nivnických novin:  „Nemohli jsme 
odmítnout pozvání Bětky, starostky obce 
Vaďovce (obce z partnerského mikroregi-
onu Čachtice – Kopanice), na první ročník 
koštu bramborových placek. Zúčastnilo 
se 5 týmů, 4 domácí a  tým Nivnice. My 
jsme místním nabídli „placku“ - naši oli-
pu s povidly a mákem. Nakonec jsme se 
umístili na 3 a  půl-tém místě. Přestože 
nás v  pozdních odpoledních hodinách 
dvakrát vyhnal déšť, akce byla povede-
ná a z olip jsem stihnul vyfotit jen zbytky. 
No, zatímco naše děvčata z obce projez-
dila odpoledne ve vláčku, já válel, pekl, 
potíral i naléval - no to byla tedy šichta 
. Akce skromná, ale místní byli spo-
kojeni a  my děkujeme do Vaďovec za 
pozvání.“

Vaďovce – košt bramborových placek

pozvání.

-
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Navařte brambor a až zchladnú, toš olúpajte
a potem jich na strúhadle středně jemně postrúhajte.
Dále vmísit špetku soli a třetinu objemu špaldovéj múky,
následně ťahňat těsto, dokáď vydržijá ruky.

Potem péct na šporáku či litinovéj pánvici
a přitom si připravíme nasládlú směs plnící.
Rozemelem povidla a rumem naředíme mak
(však ten, kdo je střízlivý, toš ví, že naopak).

Je-li výsledné plnidlo kyselkavéj povahy,
trocha přírodního nerafi nového cukru toto napraví.
Dozlatova upečené placky potřeme máslem nebo ghí,
srolujeme s plnící směsú. A pak sa všecko zí . 

Zdroj: JJSP
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Jablka (díky letošní úrodě jich bylo vysta-
veno velké množství druhů), hrušky, du-
rancie a jiné odrůdy švestek (letos byla již 
většina v kvasu ), ořechy, dýně (některé 
velkých rozměrů a  váhy), hrozny, mrkev, 
petržel, melouny (vypěstované v  Nivnici 
u  dvou členů ČZS !!!), brambory, bylinky 
a  všechny možné výpěstky našich truhlí-
ků, květináčů, zahrad, zahrádek a polí byly 
ke spatření na tradiční Podzimní výstavě, 
kterou uspořádali zahrádkáři. Součástí vý-
stavy byla i prezentace nivnických včelařů. 
Kromě zmíněných výpěstků byla výstava 
obohacena o  ukázku úpravy svatebního 
stolu a o ochutnávku dřívějších nivnických 
jídel. 

PODZIMNÍ VÝSTAVA 22.9. – 23.9.2018
Pod názvy „netyja“ a „chamula“ se nakonec 
skrývala celkem chutná jídla . A co nejví-
ce chutnalo?
Olipy (24 hlasů)
Svitek (22 hlasů)
Šlížky (19 hlasů)
Kyselica (18 hlasů)
Netyja (12 hlasů)
Chamula (7 hlasů)

Vánoce se kvapem blíží a pokud uvažujete 
o vlastnoručně připraveném dárku, máme 
pro vás jednu inspiraci .

Domácí francouzský likér 44

1 kus pomeranče (krásný a  pečlivě umytý), 
44 malých kostek cukru, 44 celých kávových 
zrnek, 1/2 litru vodky

Do pomeranče napícháme jehlicí 44  děr, 
vložíme do patentní sklenice, přidáme 
44 kostek cukru, 44 kávových zrnek a zali-
jeme vodkou. Sklenici uzavřeme a uložíme 
do chladna na 44 dní.
Starý vyzkoušený francouzský recept, vý-
borný především pro ženy.

jídel.

 dárku, máme borný především pro ženy.

Autorky výstavy u svatebního stoluAutorky výstavy u svatebního stolu

Plody zahrádkyPlody zahrádky

Losování výhercůLosování výherců

OchutnávkaOchutnávka

Z letošní úrodyZ letošní úrody

Zelenina ze zahrádky
Zelenina ze zahrádky

Podzimní dekoracePodzimní dekorace
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III. ročník OLYMPIJSKÝCH HER VÝCHODNÍHO SLOVÁCKA
„Myšlenkou olympiády je stmelovat obyvatele mikroregionu!!!

Po rozpačitém a  chladném ránu byl splněn slib pořadatelů 
a dorazilo všechno: káva, pivo, limo, párky, bagety, sladkosti, ale 
hlavně hezké počasí. U dětí byl vidět úžasný výkonnostní posun. 
A jak to všechno dopadlo?

Děti: první Bánov, Bystřice, Nivnice 
Dospělí: první Nivnice, Suchá Loz a Bánov 
Gratulujeme!

Tenisový turnaj - Korytná (19. 5.)

Gratulujeme!

byvatele mikroregionu!!!

Návštěvnost této disciplíny byla perfektní, děti se určitě 
výborně vyřádily a reprezentanti obcí předvedli neuvěřitelné 
a výborné výkony. Nivnice obsadila první pozici jak v dospělá-
cích, tak i v dětech, Suchá Loz vybojovala stříbro v dospělácích, 
Korytná vzala stříbro pro mládež a bronz pro dospělé.

Poděkování patří všem, kteří pomohli s organizací této akce, 
sportovcům i divákům za krásnou atmosféru.

EXTREM NINJA FAKTOR  - Nivnice (30 .6.)
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Myslivecké týmy Východního Slo-
vácka se utkaly už tradičně ve Vlčnově. 
Vlčnov nastoupil ve skvělé formě a ob-
hájil loňské zlato, Bystřice vystřílela stří-
bro a  Nivnice doplnila tříletou sbírku 
bronzem. Následovaly týmy Suchá Loz, 
Bánov a Korytná.

Turnaj ve střelbě na asfaltové holuby - Vlčnov (14. 7.)ltové holuby - Vlčnov (14. 7.)))ltové holuby - Vlčnov (14 7 )

Poslední turnaj z celé série OHVS se skvěle vyda-
řil – ostatně jako po oba dva minulé ročníky. Velká di-
vácká kulisa hnala hráčky k  neuvěřitelným výkonům 
a opravdu se bylo na co dívat . Zlato brala Suchá Loz, 
která byla nepřemožitelná, druhý Bánov, třetí Nivnice 
a čtvrtá Korytná.

Turnaj v kopané žen - Bystřice pod Lopeníkem (25.8.)Lopeníkem (25.8.)))

y

w w w. n i v n i c e . cc zzzzzzzz
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HODY ve fotografi i

w w w n i v n i c e c z

country Hurikánekcountry Hurikánek

kolotočekolotoče

Den otevřených dveří v MŠDen otevřených dveří v MŠ

Den otevřených dveří v MŠ
Den otevřených dveří v MŠ

hodový koncert DH Nivničankahodový koncert DH Nivničanka

hodový koncert DH Nivničankahodový koncert DH Nivničanka

kapela Money Bandkapela Money Band
kapela Schelinger revivalkapela Schelinger revival

Sedlcká chalupa  a výstava fotografi í p. Šika
Sedlcká chalupa  a výstava fotografi í p. Šika

Sedlcká chalupa  a výstava fotografi í p. Šika
Sedlcká chalupa  a výstava fotografi í p. Šika
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Slavnostní krojovaná mše svatá
Slavnostní krojovaná mše svatá Slavnostní krojovaná mše svatáSlavnostní krojovaná mše svatá

Slavnostní krojovaná mše svatáSlavnostní krojovaná mše svatá Spolek VÍNO a skvělý burčákSpolek VÍNO a skvělý burčák

TS GlittersTS Glitters

Udělení čestného občanství p. Aničce Cigánekové, 
Udělení čestného občanství p. Aničce Cigánekové, 

starostce obce Jablonkastarostce obce Jablonka

Výstava 10. let stále spoluVýstava 10. let stále spolu Výstava 10. let stále spoluVýstava 10. let stále spolu

Výstava drobného zvířectvaVýstava drobného zvířectva Výstava drobného zvířectvaVýstava drobného zvířectva
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Charitní dům sv. Andělů strážných 

Na charitní dům v  Nivnici nastoupila loni 
v prosinci nová klientka. Je jí 92 let. Ráda se 
účastní aktivizací a jednou si posteskla, že se 
nudí. 
Paní dřív pletla a nabídla se, že plést naučí 
žačky ZŠ, které k nám docházejí. Po jedno-
denním kurzu jsem jí navrhla, jestli nechce 
zkusit plést obvazy pro malomocné. Sou-
hlasila. Sehnali jsme u  Františka Bílka ma-

Občas má člověk špatné svědomí, že využije známosti, aby něče-
ho dosáhl. Já jsem však využila známosti pro dobrou věc. Při stu-
diu jsem poznala spolužáka, který pracuje u  policie jako psovod 
a ve volném čase se svou přítelkyní chodívají dělat canisterapie do 
různých zařízení, včetně nemocnic. Když jsem se o tom dozvěděla, 
požádala jsem ho, jestli by mohli se psy přijít také k nám. Souhlasil 
a hned jsme domlouvali vhodný termín. V úterý 4. září využili času 
své dovolené, aby za námi se zvířaty do charitního domu dojeli.
Den předem jsem již zjišťovala zájem o  aktivitu u  klientů, hlav-
ně u  těch, kteří nemohou nebo nechodí na společné aktivizace. 
S ostatními jsem se domluvila, že se sejdeme v 10.00 v jídelně, jak 
jsou zvyklí. 
V úterý v půl desáté přijel mladý pár terapeutů se dvěma psy – bri-
ardy. Pro ty, kteří nevědí, jak vypadají – jsou to velcí, dlouhosrstí psi. 
Pes, kterého přivedli, váží 50 kilo, fenka byla o něco menší. 
Terapeutka předložila paní vedoucí doklady o atestaci psů a osvěd-
čení, že jsou skutečně ke canisterapii vhodní. 

Pomoc potřebným od potřebných

Canisterapie v charitním domě v Nivnici

teriál a popis, jak má obvaz vypadat a paní 
se s chutí pustila do práce. Za měsíc upletla 
deset kusů obvazů a pořád plete dál. „Šak je 
to pro chudáčky. Ráno sa obudím a  mám 
mrtvé prsty. Mám strach, že sa ani nenajím, 
že mě bude všecko padat z ruky. Tak si sed-
nu k oknu, upletu pár řad, trochu pocvičím 
prsty a už je to lepší.“
Už plete i dětskou šálu.

Jarmila Kubáňová, DiS

A šli jsme do pokojů. Postupo-
vali jsme podle doporučení canisterapeu-
tů - že je lepší začít u lidí ležících, u kterých se psi vyčerpají, 
a pak přejít k osobám chodícím, od kterých ještě mohou načerpat 
energii. Chovatelé postupně na pokojích položili klientkám psy do 
lůžka. Všechny se jejich blízkostí úplně rozzářily. Hladily je a krmily 
piškoty. Jedna paní se o psa opřela a skoro usnula, jak jí bylo dobře.
V jídelně se mezitím sešli ostatní obyvatelé charitního domu, kteří 
netrpělivě návštěvu vyhlíželi. Byli překvapeni, jak jsou psi velcí. Kaž-
dý měl možnost si je pohladit. Dostali od majitelky piškoty, kterými 
si je mohli přivolat k sobě. Klienti se chovatelů vyptávali, jak jsou 
psi staří, jak dlouho tuto práci dělají, kolik psů mají doma, a spous-
tu jiných otázek, na které chovatelé ochotně odpovídali. Sami pak 
začali vzpomínat na své mazlíčky, které mívali doma.  Majitelé psů 
se nabídli, že pokud budou mít klienti zájem, mohou znovu přijít. 
Samozřejmě byla odezva velice pozitivní.
Canisterapeuti prokázali nejen lásku ke zvířatům, ale i k lidem a set-
kání proběhlo bezplatně. 

Jarmila Kubáňová, DiS

je 
m
m,
d-
m 

S

kojů. Postupo-
doporučení canisterapeu-
čít u lidí ležících u kterých se psi vyčerpají

i i

čení, že jsou skutečně ke canisterapii vhodní. 

Jarmila Kubáňová, DiS
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V pátek 7. 9. se před půl čtvrtou začaly před 
charitním domem shromažďovat děti. Ně-
které byly v civilu, jiné v kroji, některé nesly 

V letošním roce uplyne 20 let, kdy byl dům, původně sloužící chu-
dým starcům, zrekonstruován a slouží jako domov pro seniory. Ka-
pacita charitního domu je 17 míst a za 20 let posloužil již 129 klien-
tům nejen z Nivnice, ale také z okolních obcí. Po celou dobu naší 
činnosti se snažíme o vytvoření domácího prostředí péčí, komuni-
kací, aktivitami, výzdobou. Zapojujeme obyvatele do života obce 

Nivnička zahájila zkoušky souboru v Charitním domě v Nivnici

20. výročí otevření Charitního domu sv. Andělů strážných v Nivnici

nástroje, jiné přišly jen tak. V  půl čtvrté se 
k nim připojil i  jejich vedoucí pan Vlastimil 
Ondra a přešli na zahradu charitního domu. 
Tady už na lavičkách seděla velká většina 

tím, že si k nám zveme místní spolky, děti ze základní i mateřské 
školy, Misijní klubko, konáme v kapli charitního domu pravidelné 
mše svaté pro veřejnost.
Pozvání na oslavu, která se uskutečnila 26. září 2018, kromě zaklada-
telek, bývalé paní ředitelky Tomancové, pana ředitele Houště, pana 
starosty Vykydala a paní místostarostky Kománkové, kněží – otce 
Klimeše a  nového děkana, otce Pavlici, dlouholetých dobrodinců 
a vedoucích charitních zařízení přijali také pan ředitel Znojemské 
charity s manželkou a zlínská radní, paní Blahová.
Děkujeme všem – personálu a paní doktorce Sváčkové za starost 
a péči o klienty, dárcům, zastupitelům za hmotné zajištění, kněžím 
a akolytům za duchovní oporu a všem, kteří se jakkoliv podíleli na 
péči, pomoci a údržbě,  a také těm, kteří naši práci provázejí mod-
litbou. 

Jarmila Kubáňová, DiS

obyvatel charitního domu. Děti doprovázeli 
rodiče nebo babičky, tak publikum narostlo. 
Naladily se nástroje, zpěváci se napili, od 
vedoucího dostali několik instrukcí, co, kdo, 
kdy bude jak zpívat a pustili se do vystou-
pení.
Členové souboru zpívali, hráli a  tancovali 
s chutí sobě vlastní. Písničky, které klienti 
poznali, zpívali s nimi. Po skončení „zkouš-
ky“ si rodiče děti odvedli, ale Vlastik se na-
bídl, že může zůstat a jen tak s harmonikou 
pokračoval ve zpěvu. Hrál obyvatelům na 
přání, tak zapomněli i na večeři a zpívali by 
dlouho do večera. K dobré pohodě svítilo 
a ještě hřálo slunce. Ale všechno končí, tak 
jsme se po páté hodině rozloučili, jak jinak, 
než písničkou S Pánem Bohem.
Dětem i jejich vedoucím srdečně děkujeme 
za jejich čas a za to, že na nás myslí a navště-
vují nás. Udělat někomu nezjištně radost je 
obrovská zásluha, navíc, když jsou to lidé 
staří a nemocní. Ještě jednou děkujeme.

Jarmila Kubáňová, DiS

Tady už na lavičkách seděla velká většina 
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Jarmila Kubáňová, DiS
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Nivnice na Slavnostech vína s hrdostí reprezentovala
I letos jsme si Slavnosti vína v Uherském Hradi-
šti v sobotu 8. září užili. Téměř padesátka  kro-
jovaných spoluobčanů reprezentovala Nivnici 
a  před naší dechovou hudbou Nivničankou, 
která po celou dobu průvodu sklízela potlesk, 
se vesele vykračovalo. Obdiv patří všem prc-
kům, kteří cestu skvěle zvládali. Bylo to únavné, 
ale krásné a  nezapomenutelné. Děkuji všem 
krojovaným, že rozdávali úsměvy a radost. Dě-
kuji i našim muzikantům, kteří když spustili, tak 
si podupávali a pozpěvovali všichni v okolí. Díky 
i celému týmu z Nivnice, který se postaral o zá-
zemí a reprezentaci Východního Slovácka, včet-
ně našich manažerů. Bylo mi opravdu ctí kráčet 
před Vámi s vlajkou naší obce. Děkuji .

 starosta obce

-
k 
y
-

t-
et 

ce

Prodejna smíšeného zboží vám nabízí: 

• spojovací materiál

• nářadí a nástroje pro dílnu i zahradu

• tmely, silikony, PU pěny, barvy, laky

• široký sortiment úklidových prostředků a drogerie

• elektromateriál

• kanalizační a vodovodní trubky, kolena, spojky

• vybavení kuchyně i domácnosti

Otvírací doba

pondělí – pátek   8:00 – 17:00
polední přestávka  12:00 – 13:30
sobota   7:30 – 11:00

nám. Míru 142, telefon na prodejnu: 606 288 172

ČIŠTĚNÍ KOBERCŮ A SEDAČEK V NIVNICI     tel. č. 605 703 738
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Zdravé Bistro – Zdravě Bystro
Otevřeno: Út – Pá  8:30 – 11:30   13:30 – 18:00,  So  14:00 – 17:00

Ráda bych Vám představila nový obchů-
dek v  Nivnici, v  prostorách bývalého kvě-
tinářství v budově obecního úřadu. Už jen 
název vyvolal zájem – pojmenovala jsem 
jej záměrně – Zdravé Bistro i Zdravě Bystro. 
Čeština je super, tak proč si s ní nepohrát  , 
pointu našel snad každý, když ne, klidně se 
přijďte zeptat.
Během mé rodičovské dovolené jsem ráda 
navštěvovala zdravou výživu v budově bý-
valého obecního úřadu a po jejím uzavření 
mi začala chybět. Blížil se konec mé rodi-
čovské dovolené, čas návratu do zaměstná-
ní - aktuální zdravotní stav toto nedovolo-
val a také dlouhé dojíždění s dvěma prcky 
doma není zvladatelné, když nemáte „dů-
chodové“ babičky.
A jak se v životě děje, když se nic neplánuje, 
shodou různých okolností padl podnět na 
pronájem prostor dnes již bývalého květinář-
ství a během půl roku vznikl obchůdek s po-
travinovými specialitami, ne přímo zdravou 
výživou, ale něčím „navíc“, co obohatí náš 
společenský prostor. Chci sem přinést výrob-
ky a  potraviny, které v  běžné obchodní síti 
neseženete. Lokální výrobce a  i značku TBK 
– Tradice Bílých Karpat a další malovýrobce, 
kteří se do klasické obchodní sítě nedosta-
nou, protože třeba nechtějí a  nebo jim to 
diktát velkoobchodníka nedovolí…
Za dva měsíce od otevření v  obchůdku 
můžete koupit třeba bylinné sirupy od 
paní Šárky Polanské z Kopanic, kozí výrob-
ky z Farmy Vlček z Vizovic, mléko a mléčné 
výrobky z  Farmy Kudlov, maso a  masné 
výrobky z Farmy Rudimov – hovězí, jehně-
čí, telecí, ale třeba i pštrosí maso, krůtí, a to 
vše z malých rodinných farem, které si svých 
zvířat hledí. Dál pak pivo z Hrádku – Slavičín, 

pivo z  Jarošova, Zalij to – snídaňové kaše 
z  Pozlovic, těstoviny Fajna Pasta od paní 
Mikundové z  Frenštátu pod Radhoštěm, 
polévkové nudle od paní Rybové z Vracova, 
pohankové výrobky z  mlýnu od Šmajstrlů, 
mouku z  Tupeského mlýna pana Bureše, 
dobroty z  Biopekárny Zemanka, frgále od 
Mikulců ze Vsetína, oleje z  olejářství Lipov 
pana Ryšavého, Jurigův med, víno Zlomek 
&Vávra z Boršic u Blatnice a jejich dokonalý 
burčák a sudové víno a dobroty a čokoládič-
ky z Čokoládovny Janek v Uherském Brodě. 
Mám i zákusky a super dezerty od místních 
cukrářek a v neposlední řadě i pečivo – jen 
kváskové, tak jak se peklo dřív, v různých va-
riantách, žitné, pšeničnožitné, dýňové, po-
hankové i luxusní cibulový chlebík z pekár-
ny pana Ladislava Dorotíka ve Slušovicích 
a  paní Staňky Elšíkové ve Vizovicích. Nově 
mám i bezlepkové pečivo – od pana Kotase 
z  Nového Jičína, včetně bezlepkových zá-
kusků. Samozřejmě je v sortimentu i „maso 
rostlinné“ tedy pro vegetariány a  vegany 
a spousta výrobků, které nejsou úplně lokál-
ní, ale jsou všechny české, vyrobené u nás.
Vyloženě nivnické pak - čerstvou novin-
ku nivnické pivo Raťafák, medovinu pana 
Hromčíka, povidla a džemy pana Miroslava 
Janči, skvělou bezlepkovou mouku a psylli-
um od pana Michálka – fi rma Rumini, Eliés 
- řecké potraviny a výborný stáčený olivový 
olej pan Michal Jordán, zmrzlinu Adria Gold 
pana Němečka a pokud máte někdo tip na 
další dobroty nejen z  Nivnice, budu ráda 
za doporučení a  velice ráda je podpořím 
a budu prodávat. V nejbližší době se chys-
tám rozšířit sortiment o vážené koření.
Moc se mi líbí bezobalový koncept, ne vše 
tak ale jde prodávat, ale aspoň něco! Proto 

bezobalově si můžete odnést různá semín-
ka, oříšky, mouky, sušenky. Princip jedno-
duchý - donesete si vlastní nádobku nebo 
dózičku, tu naplníme a  je. Případně mám 
v zásobě papírové pytlíky, nebo ještě líp, lát-
kové, na opakované použití.
Ráda Vám připravím i  dárkové balíčky na 
přání – stačí napsat na facebooku nebo za-
volat, odložím Vám pečivo nebo frgále, mů-
žete si koupit i dárkové poukazy v hodnotě 
200,-, 300,- a  500,-, a  přijímám i  platební 
karty, vím jaká je to svízel s hotovostí, když 
nemáme v obci bankomat. 
Nákupem ve Zdravém Bistru – podpoříte 
regionální farmáře a výrobce s pravou chu-
tí jídla, znáte původ potravin a  pomáháte 
k  rozvoji regionu  Doufám, že jsem Vám 
obchůdek představila i  s myšlenkou toho, 
proč vůbec vznikl.
Poslední větou bych chtěla poděkovat mým 
nejbližším za oporu, hlavně pak skvělému 
manželovi, který prodejnu celou vybavil 
paletovým nábytkem a měl a má se mnou 
velkou trpělivost  Marušce M. za poťuk-
nutí do toho všeho jít a celému vedení naší 
skvělé obce za vstřícnost a  spolupráci při 
realizaci obchůdku. Děkuji a přijďte se mrk-
nout, ráda Vás uvidím.
PS: Jelikož nastane oproti tropickému létu 
„doba ledová“, bude se v obchůdku podá-
vat horká čokoláda s sebou, kafíčko a i něco 
ostřejšího a k tomu třeba pralinka .:)

Mgr. Veronika Petlachová 
Zdravé Bistro = Zdravě Bystro

Inzerce

Naléhavě hledám ke 
koupi byt 2+1. 

Nabídněte na telefonu:
737 939 848
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ZÁKLADNÍ ŠKOLA a MATEŘSKÁ ŠKOLA J.A.K.

Při zahájení školního roku jsme se ofi ciálně rozloučili 
s dosavadním ředitelem školy Mgr. Josefem Talašem, 
který ve funkci ředitele působil 26 let. I touto cestou 
znovu děkujeme za odvedenou práci ve školství a do 
dalších let mu přejeme hodně osobních úspěchů.
Zároveň jsme ofi ciálně přivítali novou ředitelku 
PhDr. Šárku Mikeskovou, které jsme do její funkce 
popřáli hodně síly. Věříme, že se jí v naší škole bude 
líbit a pedagogický sbor jí bude oporou.

-obec

 Třídnictví v ZŠ ve školním roce 2018/2019:

I. A  Mgr. Ivana Karlíková – 15 žáků
I. B  Mgr. Marcela Bochinová – 14 žáků
II. Mgr. Jitka Jančová – 25 žáků 
III. A Mgr. Jana Martináková – 18 žáků
III. B Mgr. Jarmila Basariková – 17 žáků
IV. A Mgr. Jana Formánková – 19 žáků
IV. B Mgr. Lenka Miškarová – 18 žáků
V. Mgr. Karla Berecka – 31 žáků
VI. A Ing. Věra Kročová – 26 žáků 
VI. B Mgr. Jitka Miklášová – 26 žáků 
VII. A Mgr. Andrea Miškarová – 17 žáků
VII. B Mgr. Yveta Michalcová – 16 žáků 
VIII. A Ing. Mgr. Hana Strommerová – 20 žáků
VIII. B Mgr. Iva Slámová – 20 žáků
IX. Mgr. Renata Charvátová – 28 žáků

Třídnictví v MŠ ve školním roce 2018/2019:

SLUNÍČKA: Bc. Gabriela Beníčková, Jaroslava Mah-
dalová – 27 dětí
VČELKY: Berta Bačíková, Simona Pavelková a  asis-
tentka pedagoga - Marcela Pakostová -  20 dětí
BERUŠKY: Marie Beníčková, Jana Polanská - 27 dětí
MOTÝLCI: Mgr. Hana Damborská, Mgr. Marie Vacu-
lová - 27 dětí

Ve středu 3. 10. 2018 byli druháčci přivítáni 
v  nivnické knihovně. Po čtenářském slibu 
byli slavnostně pasováni na čtenáře. Na pa-
mátku dostali Pasovací listinu, knížku s origi-
nální záložkou i pozvání k dalším návštěvám 
knihovny, kde na ně v knížkách čeká spous-
ta krásných příběhů a zajímavého čtení. Po-
děkování za přípravu patří paní knihovnici 
M. Zálešákové, krásné princezně Pohádce 
a mladému králi Knihomilovi.  Věřím, že ne-
zůstane jen u slibu, a naší knihovně přibu-
dou další nadšení čtenáři. 

JJ

Zahájení školního roku

Pasování na čtenáře
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Atletického čtyřboje, který se skládal z běhu 
na 60 m, skoku dalekého, hodu míčkem 
(vrhu koulí) a  vytrvalostního běhu, se zú-
častnilo 14 škol z okresu Uherské Hradiště. 
Atleti z  Nivnice se opět neztratili a  patřili 
k těm lepším ve startovním poli. V každé ka-
tegorii soutěžilo 42 závodníků.  
Mladší žáci obsadili výborné 2.místo. Pořadí: 
1. Sportovní UH, 2. ZŠ a MŠ JAK Nivnice, 3. G 
UH, 4. Uherský Ostroh, 5. Pod Vinohrady UB, 

Pěkné počasí přilákalo na závody nejlepší sprintery ze základních 
škol z UB Pod Vinohrady, I. UB, UB Na Výsluní, Prakšic, Bánova, Strá-
ní, Bojkovic, Dolního Němčí a Nivnice. Naši závodníci zabojovali 
a odvezli si poháry a medaile za tyto umístění:
1.místo chlapci 4.-5.třída – Adam Petráš, Ondřej Karlík, Vít Zálešák, 
Daniel Zetka
1.místo chlapci mladší – Matěj Karlík, Šimon Králíček, Marek Mah-
dal, František Vaculík
3.místo děvčata mladší – Eliška Mahdalová, Petra Chvílová, Mari-
ka Mahdalová, Adriana Trtková
Super fi nále 4 nejrychlejší:
1.místo – Adam Petráš
3.místo – Vít Zálešák
4.místo – Daniel Zetka
1.místo – Matěj Karlík
3.místo – Šimon Králíček
3.místo – Melanie Nováková

Atletický čtyřboj: O pohár starosty Uherského Hradiště

Sprinterský víceboj 19.9.2018 Uherský Brod

6. Bojkovice, 7. Hluk, 8. Staré Město, 9. Kuno-
vice, 10. Větrná UH, 11. Bílovice, 12. UNESCO 
UH, 13. Za Alejí UH, 14. Osvětimany.
Mladší a  starší žákyně obsadily krásná, 
ale smůlovatá  4. místa a starší žáci 10.mís-
tem bohužel zůstali daleko za očekáváním. 
Na obranu je nutné dodat, že žádné z našich 
družstev nestartovalo  z důvodu nachlazení 
v optimálním složení.

Výsledky  jednotlivci: 

5. Gabriela Kadlčková, 8. Vojta Straňák, 9. 
Matěj Karlík a Melanie Nováková, 10. Zuza-
na Petrášová, 12. Martin Zálešák, 15. Pavla 
Navláčilová, 16. Marika Mahdalová, 22. Ja-
kub Suchý, 26. Eliška Mahdalová, 27. David 
Kapsa, 34. Jan Mikláš 
Medailové umístění v disciplínách: 
60m – 3.místo Matěj Karlík, skok do dálky – 
3.místo Melanie Nováková, 600m – 3.místo 
Vojta Straňák a Gabriela Kadlčková
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Celým rokem 2018 se osnovami Základní školy v Nivnici 
prolínají akce a  projekty zaměřené na  připomínku 100. 
výročí založení republiky. Škola se zapojila do projektu 
spolupráce se slovenskou základní školou, aby dětem při-
blížila naše nejbližší východní sousedy, žáci se seznamují 
s dějinami státu nejenom v hodinách dějepisu a výchovy 
k občanství, ale také netradičními a zajímavými formami. 
Mezi ty nejhravější patří projekt Živá vlajka, na jehož zá-
kladě kromě fotografi í vznikl i krátký fi lm, který je možné 
zhlédnout na You Tube, v regionální televizi a bude pre-
zentován i na výstavě ke 100. výročí republiky v neděli 
28. října ve SD Beseda. IS

Ve středu 10. října byli žáčci třetích tříd pozvá-
ni do místní knihovny. Paní knihovnice Marta 
Zálešáková ve spolupráci s paní místostarost-
kou Marií Kománkovou si daly záležet a  pro 
děti připravily krásný program u  příležitosti 
oslav 100. výročí vzniku Československa. 
A jaké překvapení  děti čekalo? Bylo toho 
hodně.  Nejdříve byly v krátkosti seznámeny 
s  osobností našeho prvního prezidenta T. G. 
Masaryka, s chudobou, která vládla po 1. svě-
tové válce a s potravinami, které se v té době 
konzumovaly. To bylo překvapení, když se 
děti dověděly, že se dělala mouka z mletých 
kaštanů, kukuřice či stromové kůry. A právě 
tyto náhražky potravin měly za úkol vymo-
delovat z plastelíny. Došlo i na ochutnávku 
kopřivového čaje. Zpočátku dětičky ohrno-
valy nosíky, ale pak vypily dvě plné konvič-
ky a ještě pochybělo. 
Další aktivitou bylo vybarvování stát-
ního znaku První republiky. Děti se ohrom-
ně snažily, tak se jim za odměnu do rukou 
dostala opravdová vzácnost. Své výtvory si 
mohly orazítkovat 100 let starým razítkem, 
které se u nás v té době na úřadě používalo. 
Nebylo by možné vzpomínat prezidenta 
Masaryka a zapomenout na jeho oblíbenou 
písničku Ach synku. Paní knihovnice dětem 
nejdříve pustila ukázku z  Youtube, a  pak 
jsme si písničku společně zazpívali. A nechy-
běla ani sladká tečka na závěr. Paní místosta-
rostka dětem vlastnoručně upekla oblíbené 
Masarykovo ořechové cukroví, děti se po té 
dobrotě jen olizovaly a recept si každý z nich 
odnesl domů.
Chtěla bych organizátorkám moc poděko-
vat za krásné dvě hodiny, dalo jim určitě hod-
ně práce, aby dětem připravily tak nápadité 
činnosti. Děti si to náramně užily a odnesly si 
spoustu nových znalostí i zážitků.

JB

Oslava 100. výročí založení republiky – živá vlajka

Naučný program v knihovně
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Článek o Fazolinkách
Vážení čtenáři Nivnických novin. Dovolu-
jeme si Vám představit zájmový národo-

pisný kroužek FAZOLINKY, fungující při 
MŠ pod záštitou NF Dr. Kachníka v Nivnici. 
V  minulém roce kroužek navštěvovalo 20 
dětí a  absolvovali jsme 15 tematických 
celků.  Letos budeme pokračovat ve škol-
ce a nově i  škole pro 1., 2. a 3. třídu jsme 
vytvořili skupinku HRUŠKY. Děti budou in-
formovány ve škole o možnosti přihlásit se 
do kroužku. Budeme volně navazovat na 
loňský rok, ale očekáváme i nové děti. Není 
podmínkou začínat ve školce, kdy děti ab-
solvují jeden rok s  námi a  získají přehled 
o základních tradicích Nivnice a jejího oko-
lí. Každým rokem program obnovujeme 
o nové činnosti, nové písničky, říkadla atd.
Chtěla bych jménem NF Dr. Kachníka Niv-
nice moc poděkovat Bc. Gabriele Beníč-
kové, Mgr. Anně Smetanové a  nově také 
Mgr. Kristýně Škrabálkové za jejich ochotu 
věnovat se dětem. Máme za sebou semi-
nář ve Strážnici v Národním ústavu lidové 
kultury, kde jsme prohloubili spolupráci na 
projektu s názvem „Tady jsme doma“. Pro-
jekt má za úkol vzdělávat hravou formou 
děti s místem, kde žijí a tím si upevnit pou-
to a vztah ke svému rodišti nebo bydlišti. 
Těšíme se na děti i v tomto roce.

Za NF předsedkyně Gabriela Mahdalová

Jen některé vybrané tématické celky 

a co jsme se loňský rok naučili:

PROČ SE JMENUJEME FAZOLINKY? Po-
vídání o  tom, jak název vznikl: z  názvu 
dětské krojové výšivky z  Nivnice, děti si 
výšivku vykreslily, společně jsme si je na-
lepili na složky, do kterých si v průběhu 
celého roku ukládaly své výtvory.
TRADICE SV. MARTINA - povídání o sv. 
Martinu, ukázka obrázku od „dvorního“ 
autora Jana Karlíka, který obrázek na-
maloval pro naše potřeby, cílem vy-
učovací hodiny bylo pochopit smysl 
„rozdělit se“: děti se dělily o předem 
napečené svatomartinské rohlíčky.
DRANÍ PEŘÍ V  SEDLCKÉ CHALUPĚ 
(přesun z prostor školky) v  izbě jsme 
viděli ukázku vyšívání na cihličku 
a  poté draní peří, které si děti mohly 
samy vyzkoušet.
LUCA - tradici tzv. Luce nám přiblíži-
la Mgr. Jitka Bartošová, „Luca“ chodí 
v předvečer svátku sv. Lucie, je oděna 
do bílého šatu a obličej má zamoučně-
ný, Luca nemluví, jenom syčí a kontro-
luje slavení svého svátku a je nositelkou 
světla.
CHOZENÍ PO JÁNU – TRADICE Z KORYT-

NÉ  - tradiční obchůzku nám přijeli před-
vést a  popsat manželé Věrní z  nedaleké 
Korytné.Korytné.
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NOVÉ LETO - jedna z  nejtypičtějších niv-
nických tradic vítání jara, kdy se mladé dív-
ky převlékají do zimního kroje a  koledují 
u svých blízkých, s dětmi jsme si společně 
vyzdobili větvičky kočiček tak, jak je děvča-
ta v tento den nosí.

Gabriela Beníčková, 
Gabriela Mahdalová, Anna Smetanová
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15. noční pohádkový les - 22. září 2018
Na půlkulatý ročník se letos přišlo podívat 
přes 450 dětí, doprovod a děti mladší tří let 
jsme nepočítali. Čekalo na ně osmnáct sta-
novišť s nejrůznějšími úkoly a pohádkový-
mi postavami. Jako každý rok na ně čekala 
nějaká novinka. Tentokráte létající drak, 
zpívající andělé v nebi a také Budulínek. 
Na stanovištích bylo celkem 93 postav 
a postaviček, stavbu stanovišť a trasy zajis-
tilo cca 35 lidí. Všem patří velký dík za zda-
řilý průběh akce.

Jiří Miškar
vedoucí turistického oddíluvedoucí turistického oddílu

w w w. n i v n i c e . cc zz

start - krteček a myšstart - krteček a myš Hrad - pohádkový král a královnaHrad - pohádkový král a královna Včelí medvídciVčelí medvídci

PirátiPiráti
Hloupý Honza...
Hloupý Honza...

... s domácími zvířaty... s domácími zvířaty

BudulínekBudulínek Sněhurka a sedm trpaslíků
Sněhurka a sedm trpaslíků

VodníciVodníci

Indiáni a kovbojové
Indiáni a kovbojové OtesánekOtesánek

Nebe a pekloNebe a peklo
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Nebe a pekloNebe a peklo
Perníková chaloupkaPerníková chaloupka

Křemílek a VochomůrkaKřemílek a Vochomůrka Maková panenka a motýl Emanuel
Maková panenka a motýl Emanuel

Ferda mravenecFerda mravenec
ŠmoulovéŠmoulové

Princezna, princ a drakPrincezna, princ a drak
Cíl - šašek a černokněžníkCíl - šašek a černokněžník
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O smyslu mezinárodního partnerství
Mezinárodní partnerství měst, obcí nebo 
podniků i v dobách před rokem 1989 bylo 
běžnou součástí sociálně-ekonomické 
reality tehdejšího Československa. Tehdy 
utvářely tato partnerství především sub-
jekty ze států takzvaného socialistického 
bloku. V  kontextu obce Nivnice si mnozí 
jistě vzpomenou na česko-bulharskou 
družbu, která byla symbolizována umístě-
ním busty komunistického politika Georgi 
Dimitrova (1882-1949) v  obecním parku 
přiléhajícímu k ul. Dr. Kachníka. Po Same-
tové revoluci se geopolitická situace změ-
nila, a tak došlo i k zániku mnohých družeb. 
Po rozpadu Československa se přechodně 
narušily také mnohé česko-slovenské vzta-
hy. Ostatně transformační 90. léta se nes-
la v  duchu jiných témat než navazování 
družebních aktivit. Situace se začala měnit 
se snahou České republiky o  sblížení se 
západem. Stabilizovaly se nejen vztahy se 
sousedy, ale byla též snaha navázat užší 
kontakty se zeměmi, které začaly ve stře-
dovýchodní Evropě investovat. Sbližování 
zemí na obou stranách někdejší „železné 
opony“ po vstupu našeho státu do Evrop-
ské unie ještě posílilo. Dnes mnohá města 
či obce udržují kontakty právě se západo-
evropskými partnery. Má to svou logiku, 
neboť rozdělení Evropy v dobách takzva-
né studené války mentálně rozpůlilo kon-
tinent, který byl v minulosti komunikačně 
provázán. Potřeba vzájemného poznání 
a pochopení mezi různými částmi Evropy 
je tedy v zájmu všech členů Evropské unie. 
Shodou okolností se i  Nivnici před řád-
kou let podařilo navázat nové partnerství 
- s  francouzským městečkem Lion D´An-
gers  a  s  jihoněmeckým lázeňským měs-
tečkem Bad Buchau. Začalo to spoluprací 
škol, která se posléze rozšířila na družební 
(twinningové) aktivity vedení obcí a  jed-
notlivců zastřešených občanským 
spolkem Nilibu. Díky tomu během 
uplynulých let proběhla řada vzá-
jemných návštěv, čímž se rozvinulo 
přátelství mezi občany i  rodinami. 
Při zpětném pohledu se dá říci, 
že navázání družby mezi Nivnicí 
a  partnerskými obcemi ve Francii 
a  Německu bylo šťastnou volbou. 
Jak Lion D´Angers tak i  Bad Bu-
chau leží ve vyspělých evropských 
regionech s vysokou životní úrov-
ní i dobře fungující správou místní 

a regionální. Partnerství právě s nimi tedy 
skýtá výjimečný potenciál pro předává-
ní zkušeností i  získávání inspirací. Mnohé 
v tomto ohledu může nabídnout i Nivnice 
ležící na svérázném a  pestrém Slovácku. 
Přátelé z  Německa i  Francie za poslední 
léta jistě vnímají slibný rozvoj našeho regi-
onu i jeho potenciál, který je přitom využit 
jen částečně. Inspirace z Německa a Fran-
cie nám mohou pomoci právě v získávání 
know-how (jak na to) při rozvoji obcí, vzta-
hů mezi obcemi, podnikateli a koneckonců 
i vztahů mezilidských. Mezi Lionem a Bad 
Buchau se partnerství rozvíjí už od 80. let 
a je to znát. Oboustranné vazby jsou silné, 
vedoucími představiteli obcí jednoznačně 
podporované a  občany vítané. Příkladem 
vzájemné přízně i obětavosti francouzské-
ho i  německého městečka budiž letošní 
štafetový běh, při kterém běžci ze země 
galského kohouta doprovázeni autokara-
vany překonali během několika dní vzdá-
lenost přes 1000 km. Radost z uskutečnění 
této organizačně i  fyzicky náročné akce 
měli přímo i  nepřímo zúčastnění náram-
nou. Podělili se o  ni s  ostatními nejen na 

náměstí v Bad Buchau, ale také při spole-
čenském večeru v tamním kulturním sálu. 
Letošního partnerského programu v  jiho-
německém městečku se zúčastnilo také 
sedm zástupců ze spolku Nilibu. Program 
byl jako vždy kvalitní. Po příjezdu nás čeka-
lo přivítání na upraveném náměstí a  spo-
lečná večeře v  jednotlivých rodinách. Na 
druhý den jsme se autobusem přepravili 
do města Ravensburg ležícího stejně jako 
Bad Buchau v  historickém regionu Horní 
Švábsko. Tam jsme se mohli připojit k ex-
kurzi nebo si vyšlápnout na jednu z  tam-
ních kamenných věží, odkud je krásný vý-
hled až k  Bodamskému jezeru. Pozornější 
zaujal pohled na velkou turistickou vzdu-
choloď přistávající ke svému kotvišti. Úpra-
va centra starobylého města byla německy 
důkladná a smysl pro funkčnost a pořádek 
byl patrný na každém kroku. Dostali jsme 
se dokonce do jednacího sálu městského 
zastupitelstva, kde byly drobnými výtvar-
nými artefakty připomenuty i místní řeme-
slnické a cechovní tradice. Třetího dne do-
stali účastníci družby možnost rozhodnout 

nou. Podělili se o  ni s  ostatními nejen na 
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se pro jednu ze tří nabízených exkurzí pří-
mo v Bad Buchau. Někoho nalákala místní 
škola, jiného klinika fungující v lázeňském 
areálu. Další si vybrali návštěvu strojíren-
ské fi rmy Kessler vyrábějící elektromotory. 
Tam návštěvníky zaujala precizní organiza-
ce práce i špičková kvalita výrobků společ-
nosti mající pobočky v řadě zemí světa. Pří-
kladné bylo také zvláštní výrobní oddělení, 
jakýsi fi remní „učňák“, ve kterém se k pře-
stupu do ostré výroby připravovali noví 
zaměstnanci. Nás potěšila i skutečnost, že 
zakladatel fi rmy pocházel z obce od Zho-
řelce v Horní Lužici, z vesnice na hranici se-
verních Čech. Vystudoval strojařinu v Praze 
a v Brně a po druhé světové válce po roz-
dělení Německa své podnikání přesunul ze 
Saska právě do Bad Buchau, které náleží do 
spolkové země Bádensko-Württenbersko. 
Po inspirativních exkurzích, svačině a pro-
mítání fotografi í z  družebních akcí v  sálu 
místního evangelického sboru, jsme měli 
možnost navštívit přírodní lokalitu u jeze-
ra Federsee – lesík Wackelwald rostoucí na 
rašelině. Po pěšinách houpavého háječku 
nás provedl jeden z místních občanů, pan 
Einstein. I kvůli tomuto příjmení asi není 
náhodou, že právě v Bad Buchau žili po ně-
kolik let také rodiče světoznámého fyzika 
Alberta Einsteina, o  čemž svědčí pamětní 
deska na jednom z místních domů. Až do 
druhé světové války totiž v  městečku žila 
silná židovská komunita. Večer nás čekal 
serenádní koncert místní dechové kape-
ly. Atmosféra na prostranství za místním 
gymnáziem byla družná a  převážně mla-
dí muzikanti hráli báječně. Užili jsme si 
klasických melodií i  fi lmových skladeb. 
Čtvrtý den našeho pobytu byla sobota 
a tu tradičně účastníci družby tráví s rodi-
nami, které je hostí. Mě se naskytla mož-
nost cyklovýletu do okolí nebo návštěvy 
místního archeologického muzea dopl-
něného malým skanzenem. Zvolil jsem si 
návrat do minulosti a nadto se pak i s dal-

šími prošel po dřevěném chodníku vedou-
cím od muzea až do střední části přilehlého 
jezera obrosteného rozlehlými rákosinami. 
Bylo zajímavé sledovat, jak místní zachází 
s historickým i přírodním dědictvím, vidět 
vkusnou muzejní expozici i se dozvídat, jak 
zde řeší problémy s  vysychajícím jezerem 
nebo ekologickou zátěží z minulosti. Nejen 
u nás se totiž i tak přírodně cenné lokality 
dříve zavážely komunálním odpadem… 
Sobotní večer patřil společenské akci 
v  kulturním domě, vzájemným zdravicím, 
pohoštění všech zúčastněných a volné zá-
bavě při reprodukované hudbě. Byl to po-
slední večer našeho družebního pobytu, 
a tak jsme se vnitřně připravovali na to, že 
krásná několikadenní akce končí. Francou-
zi odjeli z Bad Buchau v neděli ráno a my 
jsme vyrazili do České republiky během 
dopoledne. Během uplynulých dnů jsme 
v  jihoněmeckém Bad Buchau tedy zažili 
ledacos včetně atmosféry fandění a  oslav 
nemála zdejších chorvatských usedlíků 
a gastarbeiterů slavících postup jejich ná-
rodního týmu do fi nále mistrovství světa. 
Francouzi začali naplno slavit až v  neděli 
večer, ale toho jsme už svědky nebyli. Přes 

návrat do minulosti a nadto se pak i s dal-

-
a 
í 
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Bavorsko a  Rakousko jsme se v  pořádku 
vrátili i na Moravu s vědomím, že družební 
pobyt nám opět dal mnoho pozitivního. 
Je-li člověk pohoštěn, je vhodné se stát ně-
kdy i hostitelem, a tak jsme se po návratu 
ve spolku Nilibu usnesli, že příští rok po-
zveme francouzské a německé přátele po 
dvou letech opět na Slovácko. 
Ukazuje se, že partnerství, do kterého jsou 
zapojeny nejen družební obce a jejich ob-
čané, ale i jednotlivci ze širšího okolí – jak 
tomu ostatně je i  v  případě Lionu a  Bad 
Buchau – přináší mnohé plody. Vyžaduje 
sice obětavost lidí, vstřícnost a podporu ze 
strany obcí, i  snahu zúčastněných překo-
návat jazykové nebo společenské bariéry, 
na druhou stranu takové partnerství skýtá 
možnost poznávat obyčejný i  sváteční ži-
vot v komunitách, které mohou být v  lec-
čems inspirativní. Třeba i  proto, že jsou si 
geografi cky vzdálené a  vyrůstající z  jiné-
ho kulturního i  společenského podhoubí. 
Právě taková partnerství totiž vedou ke 
vzájemnému naslouchání a respektu. Boří 
bariéry a  rozšiřují kulturní obzory. I proto 
jsou užitečná pro komunity i  jednotlivce 
zapojené do družebních aktivit.

Petr Slinták
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 Vzpomínka
Už 15 let odpočívá na svatém poli nivnického hřbitova bratr –

STANISLAV HUBAČ,

V obci byly vyměněny autobusové zastávky, na ty dřívější, dřevěné, jsme našli slohovou práci jednoho studenta střední školy (z roku 2004). 

Místo, kolem kterého denně chodím

vskutku osobnost veřejného a  tím i  politického života 
v rodné obci Nivnici /+ 16. října 2003/. Od mládí byl zapo-
jen v tehdejším mládežnickém hnutí, následně byl aktivní 
jako odborář ve Slovstroji, kde roky pracoval. Protože byl 
však křesťanského přesvědčení, jeho kroky jej zavedly do 
tehdejší Československé strany lidové / ČSL, kde se stal 
záhy jednatelem místní organizace v letech 1986 – 1992. 
Po převratu ve státě v roku 1989 se stal i členem Okres-
ního výboru této složky angažovaných křesťanů. Po roce 
1992 stál u zrodu Křesťanskosociální unie /KSU, kde zastá-
val funkci okresního jednatele. Když se však tato strana, 
hlavně z ekonomických důvodů rozešla, zachoval věrnost 
vlasteneckým ideám i v sekci Českomoravské unie stře-

du /ČMÚS. Ale není možno 
ani zapomenout na podíl 
jeho i jeho rodiny pro dob-
ro farnosti, zvláště ve spo-
lupráci s  panem farářem 
+ P. Janem Marečkem. 
-  Přišla pro něj těžká chvíle, když vážně onemocněl. Ač 
jsme jej rádi zvali i  k  osvětové činnosti Sdružení Msgre 
J. Šrámka, už to nešlo, síly docházely...

Milý bratře Stanislave, vzpomínáme na tebe v upřímnosti, 
určitě i s ostatními lidmi dobré vůle. Bůh Ti buď milostiv!

Moravskoslezská organizace SJŠ

Téměř každé ráno pracovního týdne se, jako 
většina mých vrstevníků, odebírám do školy. 
A stejně často jako chodím do školy, čekám 
na té samé autobusové zastávce ve stínu 
majestátních kaštanů a  jiných listnatých 
i jehličnatých stromů. 
Zastávka vypadá jako uzavřený altánek s os-
mi-úhelníkovým půdorysem. Jedna stěna 
samozřejmě chybí. Někudy se dovnitř musí 
vcházet.
Stěny jsou tvořeny hnědo-žlutým dřevem 
a od druhé poloviny prosklené. Uvnitř jsou 
podél tří stěn upevněny lavičky ze stejného 
materiálu jako samy zdi. Podlaha je tvořena 
zámkovou dlažbou. Ta však již dávno pozby-
la své krásy. Z kdysi světle šedé, plné optimis-
mu, zbyla jen pesimistická šeď, která se již na 
mnoha místech změnila do odstínů černé. 
Po ní se válí desítky nedopalků, vyhozených 
jízdenek, vyplivnutých žvýkaček a  různých 
jiných skvrn velké škály barev. Jako by chtěli 
ještě zvýraznit pochmurnost celé té podíva-
né.
Také skla jsou ušmudlaná a  na některých 
místech překryta barvou. Sem tam se i ve zdi 

–

vyskytne důkaz svátečního vandalismu. 
Obzvláště v zimních měsících, kdy k této 
zastávce přicházím ještě za svitu měsíce, 
který se nechce vzdát své nadvlády, pů-
sobí zastávka obzvláště pochmurným 
dojmem. Nemálo na celém vzezření 
přidává i má nálada, která je v takto brz-
kých a chladných hodinách ještě tem-
nější než samotná noc kolem.
Tento obraz se ale závratně mění. Den 
pomalu postupuje ke svému konci a já 
se opět vracím k této zastávce. Ovšem 
tentokrát mám namířeno opačným 
směrem. Nikoliv do školy, ale domů.
Najednou mi, dříve tak temná a  de-
presivní zastávka, již nepřipadá tak strašná. 
Spíše naopak. Jsem rád že ji opět vidím. Teď 
mi už nevadí všechny ty nedopalky a žvýkač-
ky válející se po zemi, ani ušmudlaná okna. 
Či známky vandalismu. Nyní zastávka nabý-
vá mnohem přívětivější podoby. Zámecká 
dlažba ve svitu slunečních paprsků, které 
pronikajíce skrze okna na ni dopadají, již 
nevypadá tak šedě a mnoho temných skvrn 
zesvětlalo nebo dokonce zmizelo.
Okolní příroda jako by byla chtěla ještě zdů-

raznit tu úžasnou proměnu zastávky, a  tak 
se v pozadí zelenají jak stromy, tak tráva, ale 
také sem tam vykoukne nějaká ta kytička či 
květ.
Také má nálada je již mnohem lepší. Ačkoliv 
jsem z hloubi své duše pesimista, pohled na 
zastávku i  na přírodu okolo ní všechny mé 
černé myšlenky rázem zapudí pryč.
Ale už teď je jasné, že následující ráno zastáv-
ka bude zase ta temná, depresivně vyhlížející 
budova, u které se budu nucen zastavit.

u.
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ašná raznit tu úžasnou proměnu zastávky a tak
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Počasí u nás v červnu 2018

„Netřeba v červnu o déšť prositi, příjde jak 
začnem kositi.“  Více než 67 mm je celkem 
dobrý měsíční příděl vláhy, ale vzhledem 
k  velkému horku a  nedostatku vody vůbec, 
je to málo. Vždyť naše říčka „Nivnička“ připo-

A Ld M Lt T Tn

67,8 20,6 6 1 11 14 9

míná spíše malou hrázku u silnice po větším 
dešti. Na Medarda nám dopoledne spadlo 
6 mm deště, ale nějaké přívaly nenásledovaly. 

 Vše ostatní vyčtete z tabulky, 
dle pramenů zpracoval FB

Legenda počasí
 srážky v mm

  průměrná teplota ve stupních celsia 
(Počítáme ji ze tří čtení teploměru 

v 7:00, 14:00 a 21:00h. Večerní pozorování 
se bere do součtu dvakrát a výsledek 
se dělí čtyřmi). Průměrná měsíční 
teplota se počítá s průměrných tep-
lot jednotlivých dnů. Průměrná roční 
teplota se počítá z průměrných tep-
lot jednotlivých měsíců.

 jasný den (max. 20% oblohy kryté)
 zamračený den (zataženo 80-100%)

 souvislá sněhová pokrývka
 nesouvislá sněhová pokrývka
 bouřka

A arktický den (během 24 hodin tep-
lota stále nižší než -10°C)

Ld  ledový den (celý den pod 0°C)
M mrazový den (část dne pod 0°C)
Lt letní den (část dne 25 °C a více)
T tropický den (část dne 30°C a více)
Tn tropická noc

Počasí u nás v červenci 2018

Počasí u nás v srpnu 2018

Počasí u nás v září 2018

A Ld M Lt T Tn

43,6 21,5 15 2 3 11 17

A Ld M Lt T Tn

99,7 23,8 20 1 4 6 22 4

A Ld M Lt T Tn

98,7 16,5 21 1 6 1 18 3

Už kdysi jsme v  této rubrice NN napsali, 
že červenec je v  dlouhodobém průměru 
nejteplejší měsíc roku a přibližně ve 25% 
až 35 % případů postoupí tento primát 
srpnu a výjimečně i červnu. Ale tím se teď 
nemíním zabývat více o počasí u nás pře-
čtete v  tabulce. Trochu více se budeme 
zabývat mimořádným astronomickým 

Mnohé z  pranostik druhé poloviny srpna 
už pamatují na možnost nástupu podzi-
mu. Počasí u nás tomu zatím nenasvědču-
je, ovšem v Rakousku 24.8. způsobila silná 
studená fronta s přívalovými dešti a krupo-
bitím silné ochlazení.

Vše ostatní vyčtete z tabulky, 
dle pramenů zpracoval FB

„V září sic slunce hodně svítí, ale kabát již připravený musíš míti.“ Teplotu letošní-
ho září hodně zkresluje stávající nedostatek vláhy, ale večer i ráno se začíná hlásit 
podzim. 

Vše ostatní vyčtete z tabulky, dle pramenů zpracoval FB

jevem – úplného zatmění měsíce. Nastalo 
v  pátek 27.7. večer, a  bylo nejdelším úpl-
ným zatměním, které se odehrálo v tomto 
století. Začalo o půl desáté večer a zhruba 
o třičtvrtě hodiny dříve se objevil ztmavlý 
úplněk nad jihovýchodním obzorem. Stře-
dem zemského stínu prošel měsíc ve 22:22 
a  zatmění skončilo ve 23:13. Meteorolo-

gové slibovali pro zatmění celkem dobré 
podmínky i když ne zcela ideální. 
Tento měsíc u  nás skončily i  žně, přesně 
25.7. Výnosy letošních žní jsou tyto:  
řepka 2,18 t/ha

pšenice ozimá 6,15 t/ha

ječmen jarní 5,15 t/ha

Vše ostatní vyčtete z tabulky, 
dle pramenů zpracoval FB

dle pramenů zpracoval FB

w w w. n i v n i c e . c z

5. 8. silná bouřka5. 8. silná bouřka
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FOTOREPORTÁŽ 
29. 6.   Slavnostní ukončení školní docházky

30. 6.   Nohejbalový turnaj

29. 7.   Výjezd ke křížkunostní ukončení školní docházky
nostní ukončení školní docházky

30. 6.   Nohejbalový turn
30. 6.   Nohejbalový turn j

29. 7.   Výjezd ke křížku
29. 7.   Výjezd ke křížku
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6. - 10. 8. Přífarní tábor 4.-6. 9. Podzimní burza 4.-6. 9. Podzimní burza 

dětského oblečení

15. 9.   Setkání rodáků 50-níci

27. – 28.7  Letní kino – fi lmy: Ferdinand,  Dvě nevěsty a jedna svatba

27. – 28.7  27. – 28.7  Letní kino yfi lmy
y a jedna

. 8.0. 8. Přífarní tábor

dětského oblečení

. .   tkání rodáků 5015. 9.   Setkání rodáků 50 níci
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15. 9.   Vítání občánků 

13. 9. a 11. 10.  Čaj o páté

22. 9.   Výšlap do Lipin

. 9.   Vítání obbčá k15. 9.   Vítání občánků 

j pj p

2. 9.   Výýýýšlappp do Lippin2. 9.   Výýýýšlapppp do Lippppin
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EKOLOGICKÉ OKÉNKO   

Třídění odpadu je u  nás už téměř běžná 
věc. Víme co se starým papírem, plasty 
i sklem. Přesto ale mnozí z nás zapomínají 
při úklidu vyčlenit staré elektro. Spotřebi-
če přitom obsahují nebezpečné látky jako 
například rtuť, olovo nebo kadmium. Ty se 
na klasické skládce uvolňují do půdy, vody 
a  ovzduší a  poškozují tím životní prostře-
dí. Pokud ale vhodíte drobné elektro do 
červených kontejnerů, poputují přímo do 
recyklační linky, kde se z nich pomocí růz-
ných separací získávají původní suroviny 
a materiály ke znovuvyužití. 
Kde jsou červené kontejnery zjistíte rychle 
na www.cervenekontejnery.cz. 

Věděli jste, že:

Nejčastěji do červených kontejnerů vyha-
zujeme varné konvice?
V uplynulém roce lidé ve třech čtvrtinách 
případů vhazovali do červených kontejne-
rů elektro vyrobené před rokem 2005? 
Češi za loňský rok vyhodili v  průměru na 
osobu 1,89 kg elektra? V porovnání s ostat-
ními zeměmi ale nejsme žádní rekordmani. 
Například v Norsku činí roční zpětný odběr 
elektrozařízení až 30 kg na osobu.
Zpětným odběrem jednoho kusu tiskárny 
dojde ke snížení produkce nebezpečných 
odpadů o  36 kilogramů? Stejné množství 
nebezpečného odpadu vyprodukuje za 
rok 9 domácností.

Češi používají jeden mobilní telefon v prů-
měru 12-18 měsíců?
Elektronická hračka je nejčastěji vyhazo-
vaným elektrozařízením do směsného od-
padu a má také největší spotřebu baterií? 
Tomu odpovídá také fakt, že v domácnos-

Rozhodně nepatří mezi plechovky, kdy 
se při minulém svozu pytlů použité in-
jekční stříkačky z jednoho pytle vysypa-
ly!!!
Tyto použité injekční stříkačky, jehly z in-
zulínových per diabetiků apod., které 
vám zůstaly po aplikaci léčiv a předepsal 
vám je lékař, odevzdáte zase u  onoho 
lékaře, který vám je pro potřebu léčby 
předepsal (toto zdravotnické zařízení je 
považováno za původce odpadu).

Proč je důležité třídit staré elektro?

INJEKČNÍ STŘÍKAČKY A JEHLY = nebezpečný odpad. Co s nimi???

tech patří k nejkupovanějším zařízením. 
Nejméně polovina Čechů koupí elektro-
nickou hračku jednou za rok.
Zpětným odběrem jedné televize se sní-
ží produkce skleníkových plynů, protože 
není vyprodukováno 44 kilogramů CO2? 
Stejné množství CO2 vyprodukuje auto-
mobil, který ujede vzdálenost mezi Prahou 
a Ostravou.  

Co patří do červených kontejnerů?

 mobilní telefony, vysílačky, navigace;
 přehrávače mp3, diskmany, rádia;
 notebooky, klávesnice, myši;
 baterie a nabíječky,

í-
 kalkulačky, budíky;
 elektronické hračky, auta na vysílačku, 

roboti;
 menší kuchyňské spotřebiče (šlehače, 

toustovače, mixéry, drtiče ledu, rychlo-
varné konvice aj.);

 fény a kulmy, elektrické kartáčky, holicí 
strojky;

 žehličky, ruční vysavače;
 další elektrospotřebiče do velikosti 40 

× 50 centimetrů.

Inzerce

HLEDÁM KE KOUPI 
RODINNÝ DŮM 

Děkuji za jakoukoli 
nabídku.

Kontakt na tel: 
604 124 590
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Dobrovolnictví je, krom jiného, i důkazem 
společenské zodpovědnosti 
Co obnáší činnost dobrovolníka? A proč je 
dobré se do této aktivity zapojit? Na tyto 
a mnohé další otázky odpověděla Jana Halu-
zová, která je vedoucí dobrovolnického cent-
ra při uherskobrodské Oblastní Charitě. 
Paní Haluzová, představte, prosím, Dobro-

volnictví – co tento pojem znamená, a jaké 

byly okolnosti vzniku dobrovolnického cen-

tra v Uherském Brodě?  

Dobrovolnictví je pojem hodně široký, může-
me si pod ním zjednodušeně představit, když 
někdo dělá něco pro druhého člověka, ve svém 
volném čase, bez nároku na odměnu. V  naší 
Charitě se například jedná o  ty, kteří dochází 
za našimi klienty si popovídat, něco jim přečíst, 
doprovodit na procházku, zahrát si šachy, a po-
dobně. Nebo doučují děti ze sociálně znevý-
hodněného prostředí, dochází za našimi klien-
ty zpříjemnit jim čas, rozveselit den. A nejenom 
za našimi klienty. Dobrovolníky vysíláme i  do 
dalších organizací – za pacienty do Léčebny 
následné péče v Městské nemocnici s poliklini-
kou v Uherském Brodě, do Domova pro osoby 
se zdravotním postižením v  Uherském Brodě, 
do Nízkoprahového zařízení pro děti a mládež 
v Uherském Brodě a dále i do rodin s dětmi či 
za seniory v domácím prostředí. Tam všude naši 
dobrovolníci dávají kus sebe, svých vědomostí, 
dovedností, času a podpory těm, kteří to potře-
bují. Akreditované dobrovolnictví u nás fungu-
je od roku 2013, dříve probíhalo pod záštitou 
Uherskohradišťské charity. A proč? Protože na 
jedné straně máme ty, kteří touží po něčí spo-
lečnosti a pomoci, potřebují ji a nejedná se „jen“ 
o  oblast péče vykonávané našimi pracovníky, 
ale o blízkost, povídání, pomoc, kterou pracov-
níci naplno uspokojit vždycky nemohou. A na 
straně druhé jsou mezi námi lidé, kteří chtějí 
někomu pomoci, kteří chtějí dát kus sebe ně-
komu dalšímu… A my jsme zde, abychom tyto 
strany dali dohromady a umožnili tak spokoje-
nost všech zúčastněných.

Kdo se může stát dobrovolníkem? A jaké 

činnosti může dobrovolník vykonávat?  

Dobrovolníkem může být osoba starší 15 let, 
která má o dobrovolnickou činnost zájem a má 
čistý trestní rejstřík. Když se podívám do úplné 
historie, tak první záznamy o  dobrovolnících 
mám evidované z roku 2004, kde je uvedeno 7 
dobrovolníků. Tehdy to ale ještě zdaleka nebylo 

tak jako dnes. V roce 2013, kdy jsme naši dob-
rovolnickou činnost akreditovali u Ministerstva 
vnitra ČR, docházelo 25 dobrovolníků. Dnes 
mám evidováno 60 aktivních dobrovolnických 
smluv. Někteří dochází 1x za půl roku, někteří 
každý týden – každý dle svých možností a také 
dle našich potřeb, vše je na vzájemné domluvě. 
Co se týče možných aktivit, pak jsou to tyto:
• doučování dětí a příprava volnočasových ak-

tivit v Azylovém domě
• pomoc při mimořádných událostech
• společnost (čtení, povídání, procházky) po-

třebným – na charitních domech, domech 
s pečovatelskou službou či v domácnostech, 
ale také např. v Terapeutické dílně sv. Justiny, 
Nízkoprahovém denním centru pro osoby 
bez přístřeší, pacientům v  Městské nemoc-
nici s poliklinikou v Uherském Brodě, v Do-
mově pro osoby se zdravotním postižením 
v Uherském Brodě

• pořádání akcí pro děti (tábor, drakiáda apod.) 
či jiných charitních akcí (ples, výlety, výročí, 
apod.)

• pomoc při sbírkových činnostech (např. sbír-
ky potravin, oblečení, Tříkrálová sbírka, atd.)

• pomoc s  přípravami a  realizací akcí či cho-
dem služeb – úpravy zahrádky, sečení trávy, 
rukodělné aktivity, pečení, příprava aktivit, 
grafi cké návrhy plakátů a pozvánek apod.,

• doučování dětí ze sociálně znevýhodněného 
prostředí

• volnočasové aktivity pro děti v  NZDM Uh. 
Brod (Nízkoprahové zařízení pro děti a mlá-
dež)

• pomoc a  podpora rodinám v  péči Sociálně 
aktivizační služby pro rodiny s dětmi

Proč je, podle Vás, dobré stát se dobrovolní-

kem? 

Na tuto otázku by asi lépe odpověděl někdo 
z dobrovolníků. Já vidím v dobrovolnictví ob-
rovský přínos pro všechny zúčastněné. Pro ty, za 
kterými dobrovolníci dochází, ale samozřejmě 
i  pro dobrovolníky – činnost přináší možnost 
seberealizace, poznání práce v praxi, možnost 
být užitečný někomu druhému, využít aktivně 
a smysluplně volný čas, umožnit někomu dru-
hému plnohodnotnější strávení dne, dát pocit, 
že někomu na mě záleží. Dobrovolníci se účast-
ní povinného školení, mají k dispozici potřebné 
vybavení i podporu pracovníků a koordinátora. 
Naši dobrovolníci ale získávají i  hmatatelnější 

důkazy – osvědčení o  vykonané dobrovolnic-
ké činnosti (lze přiložit například k  přijímacím 
zkouškám na SŠ, VŠ či do životopisu) a absol-
vovaných školeních. A pro mě osobně je to 
i důkaz společenské odpovědnosti – je krásné 
vidět, že   jsou lidé, kterým záleží na někom 
druhém (a to neznamená, že dobrovolníci ne-
mají své rodiny nebo že nemají co dělat, spíše 
naopak jsou to velmi aktivní lidé) a že nepotře-
bují dostat peníze nebo jinou úplatu za to, že 
někomu pomohou. Dobrovolníkem může být 
opravdu každý, kdo má chuť, čas a vůli…

V jakých oblastech vám nejvíce v současné 

době dobrovolníci chybí a jak dobrovolníky 

získáváte? A co Vás za dobu Vašeho působe-

ní ve vedení tohoto projektu potěšilo nejvíc 

a co naopak nejmíň? 

Aktuálně hledáme dobrovolníky do Domova 
pro osoby se zdravotním postižením v  Uher-
ském Brodě, dále do našich služeb pro seniory – 
pečovatelské služby Bánov, Horní Němčí, Dolní 
Němčí, Korytná a Strání a domovy pro seniory 
Nivnice, Slavkov a Vlčnov. V průběhu roku vždy 
také hledáme dobrovolníky pro doučování 
dětí. Dobrovolníky se snažíme hledat vyvěšo-
váním plakátů a  poptávek na internetu, soci-
álních sítích, ale třeba i ve školách či prostřed-
nictvím médií. Skvělým „zdrojem“ nových dob-
rovolníků jsou naši samotní dobrovolníci, kteří 
s  sebou přivádí své kamarády a  známé, které 
dobrovolnická činnost zaujala při vyprávění. 
Nejvíce mě asi těší samotné fungování dobro-
volnického centra – stále se hlásí noví dobro-
volníci, s  mnohými dlouholetými dobrovolní-
ky nás pojí přátelské vztahy a  na společných 
akcích jsme už sehraný tým a  společný čas si 
moc užíváme. Naši dobrovolníci pokrývají vě-
kovou škálu od  15 let do 75. Úžasné!  Co mě 
nejmíň těší je asi stále přetrvávající pachuť slo-
va „dobrovolník“ v naší společnosti. Ještě pořád 
jsou lidé, kterým přijde dobrovolnická činnost 
podivná až podezřelá. Ale snažíme se na tom 
pracovat a šířit osvětu. 
Ráda bych doplnila, že pokud chce někdo na-
bídnout pomoc a nenachází se v žádné z výše 
uvedených aktivit, tak ať se ozve. Máme dobro-
volnici, která nám vytváří grafi cké návrhy, dob-
rovolníka, který fotografuje – takže pokud má 
někdo nápad, jak se zapojit, ráda si tuto nabíd-
ku vyslechnu a věřím, že mnohému jsou dveře 
otevřeny. 

Za rozhovor poděkoval Oleg Kapinus
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Rodopis Lukášů z Nivnice…
Pokračování  (poslední článek byl uveden NN 1/2018 str. 27)

Jak šla léta a staletí / komentovaný Rodopis:

Petr Lukáš – syn Pavla L. / † 1822, se narodil 13. července 1802 v Niv-
nici na čp. 44, co syn čtvrtníka. Jako 20letý si vzal za manželku Justinu, 
18letou dceru Šimona Hurbiše, čtvrtláníka z čp. 112. Svatba se usku-
tečnila 3. listopadu 1822, když je oddával arcikněz P. Ignác Heissig, 
farář nivnický. Podle sčítání obce 1827 bydlela rodina zpočátku na 
čp. 45, ale později uvedena i na čp. 112 – Zajímavé doplnění: podle 
Matriky školní, která je psána od r. 1808, a jsou zde zapsáni žáci od 
6 do 12 let, je tady uveden právě i Petr L. / 1802, syn Pavla L. Děti z I. 
manželství Petra L.: Josef / 1826 † 1902, Václav / † 1830 co dítě, Jan 
/ † 1832 co dítě, Magdalena / † 1837 co dítě, Anna / † 1831 co dítě, 
Pavel / 1842 † 1908, Apolena / 1845 † 1846 co dítě už na čp. 224. To 
znamená, že rodina Hallova, která si zbudovala čp. 224 r. 1830, tento 
opustila asi r. 1844. – Matka dětí Justina L. zemřela 8. října 1852, když 
ji pohřbíval P. J. Skyba, kaplan. Bylo to asi krušné pro teprve 10 letého 
sirotka Pavla L. Něco málo k doplnění o rodině Hurbišů: otec Šimon 
H., původně domkař na čp. 172 se vypracoval na čtvrtláníka a byl po-
tom majitelem čp. 112. Umírá 9. října 1831 co 60letý, nejspíš na chole-
rovou epidemii, která tenkrát postihla obec a zemřel v důsledku toho 
i P. Heissig, který uvedeného pohřbíval. – Petr Lukáš se oženil podru-
hé co 51letý, když se jeho manželkou stala 42letá Barbora, vdova po 
zemřelém Janu Slezákovi. Byla to původně dcera Jana Vavříka z Dol-
ního Němčí. Svatba Petr a Barbory byla 1. února 1853 v Nivnici na čp. 
224, když je oddával farář P. Ferdinand Drlík. Z tohoto manželství se 
zrodila Justina Lukášová / 1854, ale co 12letá umírá / 17. září, opět na 
choleru, která postihla Nivnici v r. 1866. Justýnku zaopatřil P. Albert 
Hejna, dominikán z Uherského Brodu, který zde vypomáhal právě při 
epidemii. Pohřbíval ji ale kaplan P. Jan Vítek. – Dovětek o Petru Lu-

kášovi: náš prapraděd zemřel na Vše svaté 1869 na čp. 224 ve věku 
67 let, jak je zapsáno v matrikách – na sešlost věkem. Zaopatřen byl P. 
Vincencem rytířem Holle, farářem a pohřben je 3. listopadu P. Vítkem, 
kaplanem. – Poznámka: na dnešním hřbitově, kde je hrob Lukášů, 
jsem dal zapsat i starší předky, počínaje Petrem Lukášem. Než ono 
to není původní rodinný hrob, neboť můj otec připomínal, že hrob 
starých Lukášů byl od hlavního kříže vlevo, jak je nyní hrob rodiny 
Baumrukrů / Čupáků za školú. – Při mém bádání byla pro mne záha-
dou Barbora Lukášová, narozena 1811. Při sčítání r. 1869 uvedena už 
co hoferkyně na čp. 224, to znamená, že dům odkoupili jistí Trtkovi. 
Zmíněná Barbora L. se provdala potřetí 10. května 1870 za Martina 
Janču, 69letého vdovce, kováře a výminkáře v Korytné. Sezdával je 
v Nivnici P. Holle a svědky byli Nivničané – Josef Kopřiva, podsedník 
a Josef Skyba, čtvrtník. Je zachyceno, že při sčítání r. 1880 žijí manželé 
Jančovi nadále v Korytné na čp. 72. Martin Janča, domkař tam umírá 
ve věku 84 let. Kde ukončila své žití Barbora, kdysi i Lukášová?! Ze-
mřela přece jen v Nivnici 13. března 1891 na čp. 217, asi u příbuzného 
Antonína Machálka. Zaopatřena byla P. Františkem Zatloukalem, ad-
ministrátorem farnosti. Pohřbíval ji P. František Solanský, kaplan. – Je 
pravidlem, že se rody různě dělí, což bylo pochopitelně i u našeho 
rodu v Nivnici. Už dříve jsme to viděli, když tu byla linie Jana Lukáše 
a mladšího Petra Lukáše, jímž jsme se zabývali. A zase se tu dělí linie 
Josefa L. / 1826 a Pavla L. / 1842. Následně se budeme zabývat star-
ším Josefem a jeho potomky, když víme, že ostatní jejich sourozenci 
zemřeli co malé děti. 

Josef Lukáš – syn Petra a Justiny Lukášových se narodil 14. května 
1826 na čp. 44 / nebo 112. Oženil se 8. května 1855, ale už z čp. 224, 
kde s  rodiči a  bratrem nějaký rok přebývali. Nevěstou se mu stala 
Justina Škubnová, dcera Pavla Š. z čp. 154, oddával je farář P. Drlík. 
Nová rodina pak žila na čp. 228. Děti z 1. manželství: Apolonia / 1861, 
provdaná Blahová, Justina / 1867, provdaná Kapsová, Františka 1873 
/ provdaná Jeglová, Pavel / 1875, zemřel jako dítě 1882, Jan / nezjiště-
no. První manželka a matka Justina / 1833, zemřela na souchotiny 9. 
března 1880 ve věku 47 let. Pohřbíval ji P. Jan Čižmář, kaplan. Stalo se 
i zde pravidlem, že pro zvláště zaopatření nezletilých dětí se mužové 
ženili, tak to bylo i nyní, když 2. manželkou se Josefu Lukášovi stala 
Anna, rozená dcera čtvrtníka Josefa Kohoutka ze Slavkova / narozena 
1846, zemřela v Nivnici 2. února 1923 na čp. 119, na Chudobinci. Její 
děti byly Marie / 1884, provdaná Trtková a František / 15. 11. 1887, 
o němž bude i následné povídání. Je pozoruhodné, a je to vedeno 
v záznamech, že Josef Lukáš z čp. 228 se staral o 4 děti – sirotky Při-
krylů / Martina 1870, Josefa 1872, Jana 1875 – později hostinského 
v Nivnici / jehož známou dcerou byla Regina Přikrylova / a Apolonie 
n. 1879. – Josef Lukáš /1826, bratr mého praděda Pavla L., zemřel v 76 
letech na čp. 228 dne 26. listopadu 1902, když byl zaopatřen i po-
hřben P. Rudolfem Vaňkem, administrátorem v Nivnici. – Něco málo 
více o zmíněných dětech: nejstarší Apolonia se r. 1890 provdala za 
Tomáše Blahu, 49letého vdovce a obecního pastýře. Na otcovském 
domě čp. 228 právě pokračuje tato rodina Blahů, kde zemřel i Tomáš 
B. 7. ledna 1918, pohřbíval jej P. Stanislav Běhal, kaplan. Apolena, pro-
vdaná Blahová, zemřela 30. prosince 1924 a tuto pohřbíval 1. ledna 
1925 P. Janíček, farář. Z dětí nás zaujme Jan Blaha / n. 1900, zemřel 
1948, který žil v  manželství s  Annou Pelikánovou / 1904, zemřela 
1992. Druhá dcera Justina se provdala za Františka Kapsu, vdovce 
a domkaře / n. 1853, rodina bydlela na čp. 210, později na čp. 363, 
kde zmíněná Justina, vdova zemřela 5. srpna 1954. Také zjištěno, že 
tito měli 3 syny a 2 dcery. Třetí dcera byla Františka, provdaná Jeglo-
va a jejím manželem se stal Martin Jegla / 1872, pocházel z Boršic, 
a tato rodina také bydlela na čp. 210. Uvedený manžel zemřel v Niv-
nici r. 1927 a vdova Františka J. dožila na Chudobinci, kde zemřela 21. 
března 1944. Pohřbíval ji P. František Urban, kaplan. V této souvislosti 
můžeme připomenout, že z této rodiny žije např. potomek Fr. Jeg-
la, profesionální novinář vv., dnes bydlící v Uherském Brodě. – Děti 
z druhého manželství Josefa Lukáše: Marie / 1884, měla za manže-
la Jana Trtka z čp. 463 a společně zde žili s matkou Annou rozenou 
Kohoutkovou a bratrem Františkem Lukášem. Něco více víme právě 
o zmíněném Fr. L., který se narodil r. 1887 na čp. 228. Dne 8. února 
1911 se oženil s Marií Tomancovou / 1888, dcerou Josefa T., domka-
ře z čp. 201. Oddával je P. Josef Janíček, farář. Sčítání z r. 1921 říká, 
že na zmíněném čp. žijí manželé František a Marie Lukášovi a spolu 
s nimi jsou děti: Karel / 1912, František / 1915, Josef / 1919 a Anna / 
1921. Alespoň několik postřehů o uvedených, což čerpám ze zpro-
středkovaných informací, ale i z vlastního poznání. Nejstarší Karel se r. 
1938 přiženil do Bánova a dále vím, že byl s mým otcem Václavem L. 
v době protektorátní na nucených pracích v Německu. Druhý Franti-
šek byl člověk vskutku dobrý, ženatý v Nivnici, kde i bydlel. Náš otec 
jej navštívil jako bratrance před jeho předčasným úmrtím r. 1965 
a byl z jeho povídání hodně sklíčený. Osobně jsem se nejvíce poznal 
s nejmladším Josefem z Hoštáků, ten zemřel vlastně nedávno. Zva-
žuji, že mohl být právem hrdý na svou starostlivou ženu Marii a na 
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všechny tři dcery, které se, jak se říká lidově, vpravdě vyvedly. Byla to 
i jakási náplast na tragické ztrátě syna Josefa / 1966. První manželka 
Fr. L. Marie, rozená Tomancová umírá r. 1928. A bylo nutnou tradicí 
nejen v tomto rodu, že se František Lukáš ženil podruhé 29. 4. 1929, 
když za druhou manželku si vzal Marii, rozenou Čagánkovu z Koryt-
né / 4. 6. 1905. I tuto jsem znal osobně, kdysi na poč. 80. let odešla 
co už vdova do sociálního ústavu v Nezdenicích, kde i zemřela / ?. 
Doplňme děti z tohoto manželství: Marie / 1931, provdaná Uhrová, 
bydlela s rodinou v Havřicích, zemřela v Uherském Brodě. Nejmlad-

ším ze všech sourozenců byl syn Stanislav Lukáš /1937, kterému se 
všeobecně však říkalo Slávek Lukášův, a byl to jakýsi velitel generace 
předcházejících kluků z Uličky, což byli i moji bratři. Slávek je jediný, 
který ze všech dětí asi dosud žije, a  léta bydlel v Dubňanech. Otec 
František Lukáš zemřel 20. září 1970; synové – Karel / † 1985, Franti-
šek / † 1965 a Josef / † 2013. Toť asi ve stručnosti vše, co jsem uměl 
napsat o nejbližší rodinné linii, to je od bratra mého pradědáčka Pavla 
L., o němž a naší linii rodu bude příští vzpomínání.

Zpracoval St. L.
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